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استقلال لیست خارجی ها را خلوت کرد

 منتظر، یامگا و کیوسفسکی
ج شدند از لیست خار

به گـــزارش خبرگزاری ایســـنا، باشـــگاه اســـتقلال از 
لیســـت بازیکنـــان خارجـــی رونمایـــی کـــرد و اعلام 
کرد کـــه قانون 1+5 را رعایت کرده اســـت. همچنین 
مشـــخص شـــد که کوین یامگا و ودران کیوسفسکی 
از جمـــع این تیم جدا می شـــوند. اســـتقلال درحال 
حاضـــر ۹بازیکـــن خارجی دارد کـــه تنهـــا می تواند از 
۶بازیکن به عنوان ســـهمیه خارجی خود اســـتفاده 
کند، به همیـــن دلیل کوین یامـــگا، منتظر محمد و 
ودران کیوسفســـکی بازیکنانی هستند که از لیست 
اســـتقلال در فصل جدید خارج خواهند شد. جواد 
نکونـــام ســـرمربی اســـتقلال به مســـئولان باشـــگاه 
اعلام کـــرده باتوجه به حضور حســـین حســـینی به 
کیوسفســـکی نیاز ندارد تا این دروازه بان از لیســـت 
خارجی ها کنار گذاشـــته شـــود. بازیکـــن دیگری که 
اســـتقلال نمی تواند از آن استفاده کند، یامگا است. 
او کـــه در دیدار هـــای تدارکاتـــی اخیـــر اســـتقلال با 
عینـــک ویژه به میـــدان هم رفته بـــود، طبق آخرین 
آزمایش های انجام شـــده روی چشـــمش اعلام شد 
که چشـــم راســـت این بازیکن به نور واکنش نشان 
نمی دهد و نمی تواند یک قســـمت از زمین را ببیند. 
مدافـــع فرانســـوی به دلیـــل این مصدومیـــت دیگر 

نمی تواند برای اســـتقلال به میـــدان برود.
بدیـــن ترتیـــب طبق لیســـت اعـــلام شـــده از طرف 
باشـــگاه اســـتقلال آلمدیـــن زیلیکیـــچ، گوســـتاوو 
بلانکو، رافائل ســـیلوا، گائل کاکوتـــا و دیدیه اندونگ 
۵ بازیکـــن خارجـــی غیرآســـیایی آبی ها هســـتند و 
جلال الدیـــن ماشـــاریپوف تک ســـهمیه آســـیایی 
اســـتقلال اســـت که در لیســـت جواد نکونام حضور 
دارند و می توانند برای اســـتقلال به میـــدان بروند.

 

مهاجم استقلال راهی گل گهر شد

جدایی بابایی از جمع شاگردان نکونام
پیمـــان بابایـــی کـــه در تابســـتان ســـال ۱۴۰۱ بـــا عقد 
قراردادی دوســـاله به تیم فوتبال اســـتقلال پیوســـته 
بـــود تا شـــاگرد ریـــکاردو ســـاپینو در این تیم شـــود، با 
انتقال بـــه گل گهـــر از جمع اســـتقلالی ها جدا شـــد. 
این بازیکـــن بعد از انجـــام ۴۴بازی و به ثمر رســـاندن 
۳گل از جمع آبی پوشـــان پایتخت جدا شـــد. با اعلام 
رســـمی باشگاه گل گهر ســـیرجان این مهاجم ۲۹ساله 
بـــا عقد قـــراردادی بـــه این تیم پیوســـت تـــا بابایی در 
لیـــگ بیســـت وچهارم شـــاگرد مهـــدی تارتـــار در این 

تیم کرمانی باشـــد.
 

مهر تأیید گروسی روی خریدهای استقلال
محســـن گروسی، پیشکسوت اســـتقلال معتقد است 
کـــه روند نقـــل و انتقـــالات در ایـــن تیم بســـیار خوب 

پیش رفته اســـت. 
گروســـی که ســـال ها در خط حمله اســـتقلال ایفای 
نقـــش می کـــرد، گفـــت: »وقتـــی دربـــاره شـــرایط تیم 
می شـــنویم، نمی توانیـــم خیلـــی دقیق تحلیـــل کنیم 
چون هنوز تیـــم را ندیده ایـــم. البته یارگیری نســـبت 
به قبـــل خیلی بهتر بوده و شـــرایط تمرینات به لحاظ 
شـــروع به موقع، ایـــده آل به نظر می رســـد. با توجه به 
حضـــور ۸۰درصد نفرات حاضر در لیســـت نکونام باید 
گفت کـــه شـــرایط یارگیری هـــم خیلی خـــوب بوده؛ 
گرچه باید ثبت شـــدن قراردادهایشان را شاهد باشیم 

تا مطمئن تر شـــویم.«
 

بازی تدارکاتی با آلومینیوم اراک
اســـتقلال در ترکیه بازی های تدارکاتی مطلوبی برگزار 
کـــرد و کادر فنی این تیم در راســـتای ایجاد هماهنگی 
بـــه نتایج مناســـبی از برگـــزاری دو بـــازی تدارکاتی در 

اردوی ترکیه دســـت یافت. 
اســـتقلال پیـــش از ســـفر بـــه ترکیـــه نیـــز یـــک بازی 
تدارکاتی ســـبک در تهران برگزار کرده بود و براســـاس 
همـــان برنامـــه ای کـــه از قبـــل طراحـــی شـــده ، این 
بازی هـــای تدارکاتی همچنـــان ادامه خواهد داشـــت. 
در همیـــن راســـتا قـــرار اســـت در تاریـــخ 18مردادماه 
ســـال جاری اســـتقلال چهارمیـــن بـــازی تدارکاتـــی در 
پیش فصـــل لیگ بیســـت وچهارم را مقابـــل تیم لیگ 

برتـــری آلومینیـــوم اراک برگـــزار کند. 
اراکی ها اکنـــون در تهران اردو زده انـــد و برای برگزاری 
بـــازی تدارکاتی مقابـــل اســـتقلال آماده اند تـــا مقابل 
شـــاگردان نکونام قـــرار بگیرند و یک محـــک جدی را 

تجربـــه کنند. 
گفتـــه می شـــود بعد از بـــازی بـــا آلومینیـــوم اراک یک 
بـــازی تدارکاتـــی دیگـــر برای اســـتقلال در نظـــر گرفته 
 خواهـــد شـــد کـــه مقابـــل تیم هـــای نیمه حرفـــه ای 

خواهد بود. 
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مشکلات حاشیه ای قهرمانی فصل قبل را از ما گرفت

همدانی: استقلال امسال مدعی اصلی قهرمانی است

سؤال مشترک پیشکسوتان: طراح خط میانی کیست؟!

روزبه،زبیروآرشزیرذرهبین

 ســـتار همدانی، پیشکســـوت باشگاه 
اســـتقلال مدعی اســـت کـــه فعالیت 
باشـــگاهش در فصل نقـــل و انتقالات 
بســـیار خوب بوده اما ایـــن مهم نباید 
بهانه ای برای تحت فشـــار قـــراردادن 
تیـــم باشـــد. او مشـــکلات مدیریتـــی 
را دلیـــل اصلـــی ناکامی اســـتقلال در 
فصل گذشـــته می داند. ســـتار انتظار 
دارد که یکبار برای همیشـــه مشکلات 
آماده ســـازی ورزشـــگاه ها حل شود. او 
حرف هایش را با این جملات شـــروع 
می کنـــد: »به نظر اســـتقلال شـــرایط 
خوبـــی دارد. اتفـــاق خـــوب، حضـــور 
مجـــدد جـــواد نکونـــام روی نیمکـــت 
اســـتقلال بود. به هر حـــال تیمش را 
بهتر می شناســـد و با آسیب شناســـی 
و جـــذب بازیکنان مـــورد نظر می تواند 
تیـــم قدرتمنـــدی را روانه لیـــگ کند. 
البته فصل گذشـــته هم پا به پای رقبا 
آمـــد و با وجـــود مشـــکلات مدیریتی، 
آســـیب دیدگی ها و... عملکرد بســـیار 
خوبی داشـــت و در دقیقه 90 قهرمانی 

لیگ را از دســـت داد.«
همدانـــی دربـــاره عملکـــرد آبی ها در 
نقـــل و انتقالات نیز ایـــن جملات را به 
زبان آورد: »نســـبت به فصـــل قبل در 
بـــازار نقل و انتقـــالات عملکرد بهتری 
داشـــتند. اســـتقلال امســـال می آیـــد 
کـــه قهرمـــان شـــود. بازیکنان بســـیار 
خوبی را در ســـمت چپ و راست خط 
دفاعی به خدمت گرفتـــه، وینگرهای 

باکیفیتی را جذب کـــرده اما جای یک 
هافبـــک مثل روزبه که بـــا جنگندگی، 
وســـط زمین را در اختیار بگیرد کاملاً 
خالی اســـت. امـــا با ایـــن خریدهایی 
که داشـــته انتظـــارات را بیشـــتر و کار 
نکونام را هم ســـخت تر کرده اســـت.«
بازیکن و سرپرســـت ســـابق استقلال 
فشـــار  یـــد  نبا کـــه  ســـت  ا معتقـــد 
بی جهـــت روی نکونـــام ایجاد شـــود: 
»نبایـــد روی تیم جواد فشـــار بیاوریم. 
بایـــد بســـتری فراهم شـــود تـــا تیم در 
آرامـــش کامل تمرکـــزش را روی پیاده 
کـــردن مســـائل تاکتیکـــی بگـــذارد. 
اگـــر از الان در بـــوق و کرنـــا کنیـــم که 
این تیـــم باید قهرمان شـــود اشـــتباه 
اینکـــه تیم هـــای  کرده ایـــم. ضمـــن 
تراکتور، ســـپاهان و پرســـپولیس هم 
فوق العـــاده خـــوب عمل کـــرده و چه 

بســـا بهتر از اســـتقلال باشـــند.«
نداشتن سرپرســـت در تیم استقلال 
از نـــگاه همدانی معضل مهمی اســـت 
کـــه باید بـــه آن توجه شـــود. همدانی 
حرف هایـــش را این گونـــه ادامـــه داد: 
»البتـــه هنوز هم مشـــکلاتی هســـت؛ 
 . و...  سرپرســـت  نداشـــتن  مثـــل 
زمانی کـــه شـــنیدم ایمـــان عالمی به 
عنـــوان سرپرســـت انتخاب شـــده به 
او زنـــگ زدم و تبریـــک گفتـــم؛ چون 
شایســـتگی اش را بـــه عنـــوان بازیکن 
ملی پـــوش ســـابق اســـتقلال دارد اما 
دیدیم که انتخاب او  نیز نهایی نشـــد. 
همـــان طور که همـــه می دانند همین 
مهم یکی از مشـــکلات مدیریتی بوده 
و ما را به عقب انداخته اســـت. همین 
کـــه انتخـــاب سرپرســـت تیـــم هنـــوز 
نهایی نشـــده یعنی مشـــکلاتی وجود 
دارد. شـــک نکنید دود ایـــن اتفاق به 
چشـــم هوادار مـــی رود و دل آنها را به 

تکمله: شاید اضافه شدن مهدی مهدی پور در نیم فصل دوم 
استقلال را در خط میانی تقویت کرده و خیال نکونام نیز بابت 
داشتن یک هافبک طراح با خصوصیاتی که مدنظرش هست، 
آسوده شود اما تا زمانی که مهدی پور برسد نکونام یک راه حل 

دیگر نیز پیش رو دارد و می تواند تا آن زمان با تغییر سبک بازی 
و تمرکز روی نفوذ از کناره ها و اتکا به بازیکنان جدید، تاحدی 

بار سنگین مسئولیت را از روی دوش هافبک های در دسترس 
کنونی بردارد.

برای  بیست وچهارم  لیگ  پیش فصل  در  وانتقالات  نقل 
استقلال ایده آل و امیدوارکننده پیش رفته و بازیکنان قابل 
قبولی به خدمت گرفته شده اند. اوج تحرکات استقلال نیز 
برمی گردد به جذب رامین رضاییان که شاید بسیاری از 
پرسپولیسی ها تصور می کردند این بازیکن به دلیل سوابقی 
که در این باشگاه داشته، به تیم رقیب نرود اما رضاییان که 
عضو باشگاه سپاهان بود تصمیمش را گرفت و پای عقد 
قرارداد با استقلال نشست تا بزرگترین انتقال پیش فصل 
لیگ بیست و چهارم به نام استقلال ثبت شود. استقلال 
درحالی که بزرگ ترین صید پیش فصل را در میان تمام 
مدعیان به نام خود نوشته و همچنین اقداماتی در راستای 
جذب بازیکنان قابل قبول خارجی همچون کاکوتا داشته، 

اما همچنان از نگاه بسیاری از کارشناسان در پست هافبک 
میانی با یک معمای پیچیده مواجه است و روشن نیست 
که جواد نکونام ضعف های احتمالی در این منطقه را با 
تغییر روش بازی تیمش خواهد پوشاند و یا اینکه اقداماتی 
انجام  پست  این  بازیکنان  بازی  روش  تغییر  راستای  در 
خواهد داد؟! سؤال بزرگی که اغلب کارشناسان استقلالی 
در روزهای اخیر پرسیده اند با این مضمون بوده که به واقع 
قرار است از میان بازیکنانی که در خط میانی به کار گرفته 
خواهند شد، چه کسی نقش محوری را به عنوان طراح و 

هماهنگ کننده بین خطوط بازی کند؟!

درد می آورد.«
پیشکســـوت اســـتقلال بـــا اشـــاره به 
وجـــود  گذشـــته  در  کـــه  مشـــکلاتی 
»مشـــکلات  داد:  ادامـــه  داشـــت، 
مدیریتـــی خیلـــی بـــه تیـــم در فصـــل 
گذشـــته ضربـــه زد و اگـــر مدیریـــت 
باشـــگاه فصـــل قبـــل فقـــط 10درصد 
به ســـرمربی کمـــک می کـــرد قهرمان 
می شـــدند. خیلی هـــا می گفتنـــد که 
جواد مدام درگیر حاشـــیه اســـت، اما 
چاره ای جز جنگیدن نداشـــت. جواد 

جنگیـــد و تیمـــش دوم شـــد، تصـــور 
کنیـــد اگـــر نمی جنگیـــد چـــه اتفاقی 
می افتاد. وقتی ســـرمربی بـــا مدیر زیر 
یک سقف هستند و مشـــکل دارند، با 
هـــم می جنگنـــد و این بحـــران ایجاد 
می کند. شـــاید هم خیلی ها دوســـت 
داشـــتند کـــه او موفق نشـــده و تیم را 

رهـــا کند.«
نداشـــتن  بـــه  نهایـــت  همدانـــی در 
فرصت اشـــاره دارد که موضوع بســـیار 
مهمـــی اســـت: »کمتـــر از دو هفته به 

آغاز لیگ بیســـت و چهـــارم مانده اما 
هنـــوز ســـرخابی ها نمی داننـــد که در 
کـــدام ورزشـــگاه بازی می کننـــد. برای 
ما به عنـــوان یکی از دو تیم اول آســـیا 
جای تأســـف دارد. هنوز زیرساخت ها 
ورزشـــگاه های مان  و  دارد  مشـــکل 
ز  ا بعضـــی   . نیســـت د  ر ا ند ســـتا ا
لژیونرهـــای مـــا در تیم هـــای بـــزرگ 
دنیـــا بـــازی می کننـــد. مـــا از تیم های 
درجه 2 آســـیا به لحاظ امکانات عقب 
هســـتیم. امیـــدوارم وزیـــر ورزش بـــه 

زیرساخت ها توجه و ســـرمایه ها را در 
مکان های مناســـب هزینه کند. واقعاً 
برای فوتبال ما افـــت دارد که تیم های 
بزرگ و پرطرفدارش مثل اســـتقلال و 
پرســـپولیس زمین ندارنـــد. وقتی تیم 
بزرگـــی مثـــل اســـتقلال نمی دانـــد در 
کـــدام ورزشـــگاه قرار اســـت از حریف 
خـــود میزبانی کنـــد، یعنی مـــا از نظر 
زیر ســـاخت دچار مشـــکل هســـتیم 
و بـــه اعتقـــاد مـــن این وضعیـــت مایه 

تأســـف است.«

بلاتکلیفی آبی پوشان برای بازی های خانگی

 استقلال نمی داند هفته دوم کجا باید بازی کند!
 پرســـپولیس و اســـتقلال که به دلیل بازســـازی 
ورزشـــگاه آزادی نمی توانند آنجـــا میزبانی کنند، 
ورزشـــگاه تختی را جایگزین آزادی کردند. داود 
رفعتی دبیر ســـتاد استانداردســـازی ورزشگاه ها 
و علـــی جوادی مدیـــر کل ورزش اســـتان تهران 
اعلام کردند که ورزشـــگاه تختی تا زمان شـــروع 
لیـــگ در دســـترس پرســـپولیس و اســـتقلال 
قـــرار خواهد گرفت اما مشـــکل پیـــش روی این 
تصمیـــم، همان طور که مدیرکل ورزش اســـتان 
تهـــران اعـــلام کـــرده بـــود، پرداخـــت نشـــدن 

۳۵ میلیـــارد تومـــان ســـهم دو باشـــگاه بـــرای 
استانداردســـازی تختی اســـت و اکنون کار ها در 

ورزشـــگاه تختی بـــه کندی پیـــش می رود.
در حالـــی که رضـــا درویش مدعی شـــده بود که 
مهدی نصیبـــی در صحبت بـــا او اطمینان داده 
بود بـــا توجه به ســـرعت پیشـــرفت کار و تلاش 
دســـت اندرکاران پـــروژه، ایـــن ورزشـــگاه شـــاید 
هفته هـــای ابتدایـــی لیـــگ برتـــر خلیج فارس 
در دســـترس نباشـــد ولی در حال حاضر نصب 
صندلی ها آغاز شـــده و برای برگـــزاری بازی های 

پرســـپولیس در لیگ نخبـــگان در اختیـــار آنها 
خواهد بـــود اما ایـــن ادعا هم از ســـوی نصیبی 
تکذیب شد تا مشخص شـــود ورزشگاه آزادی در 

اختیـــار ســـرخابی ها نخواهد بود.
بایـــد  اســـتقلال و پرســـپولیس در شـــرایطی 
ورزشـــگاه خود برای لیـــگ بیســـت وچهارم را تا 
روز چهارشـــنبه اعـــلام کنند که هنوز مشـــخص 
نیســـت کدام ورزشـــگاه می توانـــد گزینه خوبی 
باشد. این در حالی اســـت که یکی از مهم ترین 
دیدار های لیـــگ برتر یعنی شـــهرآورد بزودی در 

هفته ششـــم برگـــزار می شـــود و هنـــوز دو تیم 
نمی داننـــد کـــه قـــرار اســـت در کدام ورزشـــگاه 
میزبـــان دیدار هـــای خـــود باشـــند و تکلیـــف 
میزبانی در لیگ نخبگان هم مشـــخص نشـــده 

. ست ا
این موضوع برای اســـتقلالی ها کمی بهتر است 
چراکـــه این تیم در ســـه هفتـــه اول تنها در یک 
بـــازی میزبان اســـت اما نکتـــه قابـــل توجه آن 
اســـت که بـــا وجود بازدیـــد چندبـــاره از تختی و 
تـــلاش بـــرای احیـــای زمیـــن آن، تا ایـــن لحظه 

مشـــکل حل نشـــده و تختی نمی توانـــد میزبان 
باشـــد. ســـازمان لیـــگ بشـــدت از دو باشـــگاه 
اســـتقلال و پرســـپولیس گلایه دارد و مسئولان 
آن می گوینـــد ای کاش بـــه جـــای برگـــزاری اردو 
در ترکیـــه، این دو تیـــم احســـاس نگرانی کرده 
و ورزشـــگاه محـــل برگزاری مســـابقات خـــود را 

انتخـــاب می کردند.
اکنـــون هیچ کـــس نمی دانـــد پرســـپولیس و 
اســـتقلال فصـــل جدیـــد را در کـــدام ورزشـــگاه 

اســـتارت خواهنـــد زد!

 مصاحبه

جعفر برزگر
خبرنگار

نگاه فنی

حمیدرضا عرب
خبرنگار

ابتدا همه نگاه ها به بازیکنی است که سال های طولانی در ترکیب استقلال 
به میدان رفته و از تجربه بالایی نیز برخوردار است. روزبه به طور قطع 

یکی از انتخاب های اصلی جواد نکونام برای بازی در خط میانی 
خواهد بود اما پرواضح است که همگان او را یک هافبک تخریبی 

می شناسند که گاهی روی شوت های از راه دور و یا ضربات 
سر توانسته دروازه رقبا را نیز باز کند. درواقع گلزنی یکی از 

خصوصیات و ویژگی های این بازیکن با تجربه محسوب 
می شود اما مسأله اصلی این است که روزبه در تمام طول 
دوران حضورش در استقلال و دیگر تیم ها هرگز نتوانسته 

به عنوان یک هافبک طراح در مرکز زمین ایفای نقش کند 
و همواره با همان خصوصیات ذاتی در استقلال و دیگر تیم ها 

به میدان رفته است. بنابراین باید او را از فهرست بازیکنانی که 
قابلیت قطعی و صددرصدی برای ایجاد هماهنگی در خط میانی و 

وظیفه مهم طراحی را به دوش خواهند داشت، خارج کرد.

 او بازیکنی است که از لحاظ تکنیکی انعطاف پذیری عضلانی بیشتری نسبت 
به روزبه چشمی دارد و احتمالاً می تواند تا حدی خصوصیات یک هافبک 
طراح در مرکز زمین را ایفا کند اما حقیقت این است که زبیر نیز با توجه به 
ذات بازی اش آن هافبک خلاق که بتواند پشت مهاجمان یا بازیکنان 
هجومی اقدام به ارسال پاس های طلایی کند، نیست. در واقع او 
نیز با کمی انعطاف پذیری بیشتر یک هافبک تخریبی محسوب 
می شود؛ بازیکنی شبیه به امید ابراهیمی که مربیان همواره از او 
به عنوان یک کارگر ماهر در مرکز زمین یاد می کنند اما با توجه به 
اینکه او نیز احتمالاً قرار است همان وظایفی که چشمی در مرکز 
زمین انجام دهد را به اجرا بگذارد، ممکن است در ترکیب اصلی 
جایی نداشته باشد و سرمربی استقلال روی این بازیکن به عنون 
یک نیروی جانشین حساب کند. در نتیجه از نیک نفس نیز نمی توان 
انتظار آنچنانی برای خلق یک نمایش متفاوت در ترکیب تیمش داشت.

خصوصیات آرش رضاوند به بازیکنی که قادر باشد در خط میانی تیمش نقش 
یک عنصر هماهنگ کننده با پاس های دقیق و طلایی برای عناصر هجومی 
را بازی کند، نزدیک تر است. هرچند که رضاوند به رغم سال ها بازی در 
ترکیب استقلال و حضور مداوم در ترکیب این تیم هیچ گاه موفق 
نشده خود را به عنوان یک هافبک خلاق قابل اعتماد در نظر افکار 
عمومی جا بیندازد اما به هرحال تمام داشته های استقلال اکنون 
همین بازیکن است و با توجه به حجم انتقادهایی که نسبت 
به سبک بازی این بازیکن در میان کارشناسان و هوادارن وجود 
دارد، سخت ترین فصل ممکن پیش روی رضاوند قرار دارد. بدون 
شک اگر رضاوند بتواند در فصل آتی وظایف یک هافکب خلاق را به 
خوبی ایفا کند، تبدیل به بازیکنی محبوب میان استقلالی ها خواهد 
شد. در واقع جذب نشدن هافبک طراح و خرید بازیکنانی که غالباً به 
عنوان بازیکن کناری و وینگر به میدان می روند به نوعی به سود رضاوند 
هم شده است. تا از جایگاه ثابت خود در خط میانی به نوعی مطمئن باشد.
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